

中国语言 文化背景 汉英双解词典

主编 沈善洪



A CHINESE-ENGLISH
DICTIONARY
WITH
CULTURAL BACKGROUND
INFORMATION



商务印书馆

中 国 语 言 文 化 背 景
汉 英 双 解 词 典

A Chinese-English Dictionary
with Cultural Background Information

主 编 沈 善 洪

商 务 印 书 馆

The Commercial Press

2000 年·北京

图书在版编目(CIP)数据

中国语言文化背景汉英双解词典/沈善洪主编. —
北京:商务印书馆, 1998
ISBN 7-100-01960-5

I. 中… II. 沈… III. ①双解词典-汉、英②英语-双解
词典 IV. H316

中国版本图书馆 CIP 数据核字(95)第 11219 号

ZHONGGUO YUYAN WENHUA BEIJING
HANYING SHUANGJIE CIDIAN

中国语言文化背景

汉英双解词典

主编 沈善洪

商 务 印 书 馆 出 版

(北京王府井大街 36 号 邮政编码 100710)

商 务 印 书 馆 发 行

中 国 科 学 院 印 刷 厂 印 刷

ISBN 7-100-01960-5 / H · 570

1998 年 12 月第 1 版

开本 850×1168 1/32

2000 年 3 月北京第 2 次印刷

印张 18 1/4

定 价: 35.00 元

编写人员名单

主 编 沈善洪

副主编 (汉语)朱丽云 关非蒙

(英语)郭建中 万昌盛

顾问 吴熊和 王学启 王维贤

中文编写 王明华 甘 锋 钱培荣 刘云泉

关 明 关非蒙 吕可风 朱 泓

朱丽云 朱棣云 杨一冰 林 涓

王 凌

英文翻译 丁建民 万昌盛 王润中 毛华奋

庄根源 李广荣 陆志权 陈新铸

郑恩岳 郭建中 倪祥荣 钱斌枢

徐自立 黄遵洮 戚善征 谢世娥

前　　言

《中国语言文化背景汉英双解词典》是世界各国懂英语的读者(包括来华留学生,旅游者,国外汉语学习者,汉语教学和汉语翻译工作者以及一切对中国感兴趣的外国友人)学习汉语和了解中国的工具书,也是国内学习英语的大、中学教师,学生及英汉、汉英翻译工作者的参考书。

本词典把汉语词语与中国文化背景有机地结合起来,以工具书的形式,通过词语意义,介绍中国特有的、典型的、区别于国外的事物、现象和概念,向外国读者传播关于中国历史文化和当代中国语言的知识。通过语言、文化背景知识的介绍,帮助和指导外国读者的汉语学习,特别是对词语意义的理解,从而正确掌握和使用与其母语词汇意义不对等的汉语词汇知识。使用本词典是一种既能学习汉语语言又同时了解中国文化的便捷途径。

本词典共收单字和复合词语约7 500条,内容范围属综合型。所收词条注重普及性、常用性,且多为英语词汇中较难找到的不对等词、词组或短语。词条古今并收,以今为主,其中相当数量是近年来常见于报刊文章的最新词语,而其词义内涵的英语翻译尚不多见。

《中国语言文化背景汉英双解词典》的编写形式是一种新的尝试。每一词条既解释所列词条单位的概念本义,又提供与词条有关的背景知识。根据需要,部分词条附有词条单位的语法功用或例证。词条的汉语释义力求浅近通俗,明白易懂,凡初步掌握汉语的外国读者都能基本读懂。词条的汉语释义后附有英语翻译,以帮助读者理解释文内容。

在本词典词条的翻译过程中,Daniel Schiffen先生和Jean Barret女士帮助审看了绝大部分英文译稿,在此致以衷心的感谢。

我们编写这样的工具书,既限于水平,又缺乏经验,一定有不少缺漏乃至错误,恳切希望得到国内外读者和专家们的指正。

Foreword

A Chinese-English Dictionary with Cultural Background Information is intended for English-speaking readers, including foreign learners of the Chinese language both in China and abroad, tourists, foreign teachers of Chinese, translators and interpreters engaging in Chinese-English/English-Chinese translations, and other inquisitive souls who have an interest in China. It is also useful to Chinese learners of English, high school and university students and teachers of English as well as Chinese translators and interpreters.

The dictionary integrates the explanation of the lexical entries with the cultural background information by presenting to foreign learners details of things, events, phenomena and concepts which may differ widely from those in their own homelands. Thus the user of this dictionary will deepen their understanding of the meanings of the Chinese words by familiarizing himself with the Chinese cultural background related to the Chinese words, and therefore he will be able to use the words he has learned correctly. In this way, the user will not only learn the Chinese language, but also acquire a good knowledge about China.

The dictionary consists of 7 500 words and compound words of multi-disciplines. The lexical entries are primarily everyday words, i. e. in common circulation, most of which can find no equivalents in English. Both ancient and contemporary words are included with emphasis on the latter. Special care has been taken to incorporate new words that occur frequently in newspapers and periodicals, the translations of their connotations being hard to find nowadays.

The dictionary is the first of its kind in offering the basic meanings of each lexical entry and the explanatory notes of its cultural background. For some entries, the grammatical functions are indicated together with examples. The Chinese definition is simple and concise. Any foreign learner who has a basic knowledge of Chinese can use the dictionary while the English translation will help him to have a better understanding of the Chinese definition.

Acknowledgement is gratefully made to Mr. Daniel Schiffen and Ms. Jean Barret, who finalized the English translation of most entries.

As both our knowledge and experience are necessarily limited, mistakes and shortcomings are unavoidable. We look forward to receiving corrections and suggestions from users and experts both at home and abroad that will help us make improvements in a second edition.

使 用 说 明

一、词条

1. 词条内容由词目的汉语拼音、汉语词目、词条的汉语释义和英语翻译组成，并以此排列顺序。
2. 词语词条尽可能在英语中找到对等词。没有适当对等词时，用英语说明性文字解释词义。
3. 一个词目有两个或两个以上释义时，分立义项，用①②③等数码标出顺序。
4. 词条汉字字形相同而读音不同者，分立条目。如：“xièyì 写意”和“xièyi 写意”。第一个汉字音节相同，第二个汉字读轻音则不另立词条，而以分立义项的方法表示。
5. 首字相同的多字条目不止一条时，按第二字的汉语拼音顺序和笔画多少排列，第二个字也相同时，按第三个字排列，以此类推。

二、注音

1. 汉语词目的注音以音节为单位。
2. 音节中的轻声字注音不标调号。例如：“bù hánhu 不含糊”。
3. 对部分儿化音的注音，只在音节基本形式后面加“r”。例如：“bù shì wèir 不是味儿”。
4. 词语声调只注原调，一般不注变调。
5. 多字条目中，音节界限可能混淆时，加隔音符号“'”。例如：“Xī'ān bēilín 西安碑林”。
6. 专用名词和姓氏的注音，第一个字母大写。例如“Xīyóujì《西游记》”。

三、释义

1. 本词典正文的汉字使用简化字，而在其后用圆括号加注繁体字。同一词条内同一字只注一次繁体。简单偏旁类推字如讠(言)、糸

(糸)、匚(食)、贝(貝)、见(見)、钅(金)、马(馬)、门(門)、页(頁)、鱼(魚)、车(車)等不注繁体。

2. 汉语词目不只一种名称时,用“又称”、“旧称”、“全称”、“又作”、“也作”等引出其他名称,例如:“稗史”又称“野史”。
3. 词语本身所属词性或所属专业学科,凡不致引起误会的,一般不注词性或门类。部分词语用法较难理解的,举例说明用法。
4. 各汉语词条的释义,凡需互相参见的,用→“×××”符号表示。英语译文不作此项标示。

Guide to the Use of the Dictionary

I. The Entries

1. Each entry consists of four parts in the following order: syllables in *pinyin*, Chinese characters, definition in Chinese and English translation.
2. For each Chinese word as an entry, an English equivalent is provided. If no English equivalent can be found, an explanatory translation is offered.
3. If there are two or more than two definitions for an entry word, they are separated by (1) (2) (3) in order.
4. Entry words having the same Chinese characters with different pronunciations are arranged as separate entries. e. g. “xiéyi 写意” and “xièyi 写意”. If the first character has the same syllables and the second character has a neutral tone, the entry is dealt with in separate definitions.
5. If there are more than one entry with the same first character, they are arranged according to *pinyin* and the number of strokes of the second character; if the second is also the same, they are arranged according to *pinyin* and the number of strokes of the third character, and so on.

II. Pronunciation

1. Words are transcribed with the syllables joined as a unit.
2. No tone mark is indicated for the neutral tone in the syllables. e. g. “bū hánhu 不含糊”.
3. Those words pronounced with a retroflex “r” are marked with “r” after the basic syllables. e. g. “bū shì wèir 不是味儿”.
4. All entry words are marked in their original tones. Generally, the change of tones are not marked.
5. For entries with several characters, the (')mark is used to separate the syllables so as to avoid confusion in pronunciation. e. g. “Xi'ān bēilín 西安碑林”.

-
- 6. In the transcription of special terms and names of places and persons, the first letter is capitalized. e. g. *Xīyóuji* (西游记).

III. Definitions

- 1. In the dictionary proper all characters are given in simplified forms with original complex forms placed in brackets after the simplified forms. Only one original complex form is given for the same character in the entry. For characters with simplified components, no original complex forms are given, like 讠(言), 纟(糸), 飮(食), 贝(貝), 见(見), 钅(金), 马(馬), 门(門), 页(頁), 鱼(魚) and 车(車), etc.
- 2. For entry words having different forms, the other forms are introduced by “又称” (also...), “旧称” (also... in old times) and “全称” (also... in full). e.g. “稗史”又称“野史”.
- 3. Abbreviations of parts of speech and branches of learning are not indicated if no misunderstanding will possibly be caused. For words which are difficult to use, examples are given.
- 4. Cross-references are given by →“× × ×”for definitions of Chinese entries. No cross-reference is provided for English explanation.

目 录 Contents

前言 Foreword	1
使用说明 Guide to the Use of the Dictionary	1
部首检字 Radical Index	5
词典正文 The Dictionary	1—531
附录 Appendix:	
(一) 汉语拼音方案 Scheme for the Chinese	
Phonetic Alphabet	532
(二) 中华人民共和国直辖市、省和自治区人口一览表	
Table of Populations of the Provinces,	
Autonomous Regions and Municipalities	
Directly under the Central Government	
of the People's Republic of China	534
(三) 中国民族分布及人口一览表 Table of Regions	
and Populations of the Chinese Nationalities	535
(四) 中国历代年表 A Brief Chinese Chronology	
537	
(五) 天干地支次序表 Table of the Heavenly Stems	
and Earthly Branches	539
(六) 家族关系简表 Table of Family Relationships	
541	
(七) 常用量词表 A List of Measure Words	
545	
(八) 常用象声词表 Common Onomatopoeia	
556	

部首检字 Radical Index

【说明】

- (1) 本检字表采用的部首共 178 部。部首次序按部首笔画数的多少排列，同画数的按“丶(点)、一(横)、丨(直)、ノ(撇)、ヽ(折, 包括フ、フ、ク等笔形)”的顺序排列。笔画新旧字形不同的，按新字形。
- (2) 有些字分收在几个部首内，如“主”字，分别收入“丶”部和“王”部；“古”字，分别收入“十”部和“口”部。
- (3) 不容易分清部首的字，按起笔的笔形收入“丶、一、丨、ノ、乙”五个单笔部首。

- I. The indexing system includes a total of 178 radicals, which are arranged in accordance with the number of the radical strokes and the order of the strokes, i.e. “丶, 一, 丨, ノ, ソ(including フ, フ, ク, etc.).” Where the new form of a stroke conflicts with the old form, the user is advised to follow the new one.
- II. Some characters are to be consulted simultaneously in a number of radicals, e.g. “主” occurs in the radicals of both “丶” and “王”; “古”, in the radicals of both “十” and “口”.
- III. Characters with an unidentifiable radical are consulted by their initial radical, i.e. “丶, 一, 丨, ノ, 乙”. The single radicals total five.

(一) 部首目录

一画	二画	三画	四画	五画
丶 6	八(乚) 7	ㄑ 8	小(乚) 10	女 11
一 6	人(入) 7	ㄑ(小) 8	口 10	犬 11
丨 6	亠 7	宀 9	口 10	歹 12
ノ 6	匚 8	扌(爿) 9	巾 10	车 12
乙(フシ)	儿 8	广 9	山 10	戈 12
..... 6	几(凡) 8	門 9	马 11	比 12
二画	厶 6	辵 9	彳 11	瓦 12
フ 7	又(又) 8	工 9	止 11	止 12
フ 7	彑(彑) 8	夕 9	斗 11	支 12
レ 7	彑(彑) 8	土 9	文 11	日 12
二 7	彑(彑) 8	大 9	犭 11	方 11
二 7	彑(彑) 8	大 9	夕(夕)	曰 12
十 7	彑(彑) 8	ヰ(ヰ)	火 11	贝 12
厂 7	彑(彑) 8	ヰ(ヰ)	心 12	见 13
匚 7	𠂔 8	尸 9	户 12	父 13
ト 7	𠂔 8	ヰ(ヰ)	ヰ(ヰ)	牛(牛)
ト 7	刀(ク) 8	尤 9	己(巳) 13
リ 7	力 8	寸 9	王 12	手 13
		弓 9	韦 12	毛 13

气	13	五画	瓜	14	页	14	走	15	雨	15	
父	13	穴	13	鸟	14	芦	14	赤	15	齿	15
片	13	立	13	用	14	虫	14	豆	15	金	15
斤	13	广	13	疋(疋)		缶	14	酉	15	佳	15
爪(爫)		夊		皮	14	舌	14	辰	15	鱼	15
	13	示	13	竹(竹)		豕		豕	15		
月(月)		石	13			里		里	15	九画	
	13	龙	13	衣	14	自	15	足	15	音	15
欠	13	业	13	羊(羾羾)		血	15	豸	15	革	15
风	13	目	13			舟	15	谷	15	骨	15
父	13	田	14	米	14	羽	15	采	15	食	15
艸(聿聿)		囗	14	秉	14	艮(艮)		身	15	鬼	15
	13	皿	14	老	14			角	15		
毋(母)		钅	14	耳	14					十一画以上	
	13	矢	14	臣	14	系	15			麻	15
水(水)		禾	14	西(西)		七画				鹿	15
	13	白	14			辛	15	青	15	黑	15
						言	15	其	15	鼠	15

(二) 检字表

俊 jùn
八至九画

俯 jiè
借 zhí
值 yǐ
倚 dǎo
倒 dào

倾 qīng
倘 tāng
停 tì
偏 piān
做 zuò

傍 bàng
催 cuī
傻 shǎ

像 xiàng
做 zuò
偶 yóu
偷 tōu

傀 kuǐ
假 jiǎ
以上

傍 bàng
催 cuī
傻 shǎ

像 xiàng
做 zuò
僧 sēng
僻 pì

儒 rú
儒 rú

匚 部

勾 gōu
包 bāo
旬 xún
甸 diàn
够 gòu

儿 部

儿 ér
一至十二画

兀 wù
元 yuán
兄 xiōng
光 guāng
尧 yáo

兑 duì
先 xiān
克 kè
党 dǎng
兜 dōu
兢 jīng

几(几)部

几 jī
凤 fèng
夙 sù
秃 tū
凭 píng

厶 部

去 qù
台 tái
参 cān
能 néng

又(又)部

支 zhī
反 fǎn
双 shuāng
对 duì
发 fā

戏 xiè
观 guān
变 biàn
取 qǔ
叔 shū

受 nàn
难 nán
曼 mān
叠 dié
要 jué

匚 部

建 jiàn

匚(已)部

卫 wèi
叩 kòu
印 yìn
危 wēi
却 què
即 jí
卷 juǎn
卸 xiè

卿 qīng

阝(在左)部

四至七画

防 fáng
阵 zhèn
阳 yáng
阴 yīn
阿 ā

陈 chén
附 fù
降 jiàng
限 xiànlí
除 chú

八画以上

陪 péi
陵 líng
陶 táo
随 suí
隐 yǐn
隔 gé
障 zhàng

阝(在右)部

邪 xié
那 nà
部 bù
邮 yóu
邸 dí
郑 zhèng
朋 péng
都 dū

匚 部

汉 hàn
汗 hàn
污 wū
汲 jí
池 chí
汤 tāng
沁 qīn
沉 chén
泛 fàn
泗 sì
洽 qiè

匚 部

击 jī
出 chū
画 huà
函 hán
幽 yōu

刀(夕)部

刀 dāo
二至十三画
切 qiē
卸 xiè

分 fēn
危 wēi
负 fù
争 zhēng
初 chū
免 miǎn
免 miǎn
剪 jiǎn
象 xiàng
賴 lài
劈 pī

力 部

力 li
二至十一画

功 gōng
加 jiā
务 wù
动 dòng
劫 jié
劳 láo
励 lì
助 zhù
劲 jìn
努 jīng
势 shì
勃 bó
勤 miǎn
勤 qín

匚 部

汉 hàn
汗 hàn
酒 jiǔ
浪 làng
消 xiāo
涉 shè
涅 niè
涓 juān
派 pài
洛 luò

匚 部

汉 hàn
汗 hàn
酒 jiǔ
浪 làng
消 xiāo
涉 shè
涅 niè
涓 juān
海 hǎi

八至九画

淡 dàn
深 shēn
清 qīng
添 tiān
鸿 hóng
淋 lín
混 hùn
淫 yín

渊 yuān
渔 yú
淘 táo
潮 cháo
涵 xuān
渲 yóu
游 hú

渺 zhāo
渺 miǎo
渺 miǎo
渺 miǎo
渺 miǎo
渺 miǎo
渺 miǎo

温 wēn
滑 huá

滚 gǔn
漓 li

漫 mǎn
漫 diān

滔 làn
滔 tāo

演 liù

演 yǎn
演 dī

漆 xiāo
漆 qī

漫 piào
漫 mān

漏 lòu
漏 ji

激 guàn
激 guàn

丨(小)部

三至六画

忙 máng
怄 àu
怀 wǔ
忤 wǔ
快 xiāng
快 xiāng
性 pà
性 guài

快 xiāng
快 xiāng
性 pà
性 guài

性 pà
性 guài
性 pà
性 guài

惯 xiān
惺惺 xiāng
愣 lèng
十画以上

慎 shèn
慢 mǎn
懂 dǒng
懒 lǎn

宀 部

宁 níng
安 ān
守 shǒu
安 宁 宅 宁 宏 守 宝 宁 宗 定 宜 审 官 宣 宜 宾 宜

牢 láo
房 fáng
牢 穴 宝 宝 宝 宝 宝 宝 宝 宝 宝 宝 宝 宝 宝 宝 宝 宝

广 guǎng
庄 zhuāng
广 庄 庄 庄 庄 庄 庄 庄 庄 庄 庄 庄 庄 庄 庄 庄

六画以上

完 wán
牢 bāo
宗 zōng
定 dìng
宜 yí
审 shěn
官 guān
宣 xuān
宦 huàn
客 gōng
宰 kè
宽 zāi
家 jiā
宾 bīn
密 mì
寄 yín
宿 jì
寒 sù
富 fù
塞 sài
算 guà
寤 wù

（宀）部
壮 zhuàng
妆 zhuāng
状 zhuàng

将 jiāng

广 部

广 guǎng
庄 zhuāng
应 yīng
序 xù
庙 miào
底 dǐ
废 fèi
度 dù
席 xí
唐 shù
庶 yōng
庸 fù
廣 yīng

门 部

门 mén
二至九画
闪 shǎn
闭 bì
问 wèn
闻 chuāng
闹 mèn
闲 xián
闹 nào
闹 guī
闹 wén
闻 yuè
闻 yuè
闻 yán
闻 kuò
闻 lán

辶 部

二至四画
边 biān
迂 yū
达 dá
迅 guò
这 zhè
进 jìn
远 yuàn

违 wéi
还 huán
连 hái
近 jìn
返 fān
迎 yíng

五至九画

去 qù
圩 xū
在 zài
志 zhì
尘 chén
送 pò
迷 dì
逆 shí
逃 shì
适 tuì
追 zhuī
递 tuì
退 tuì
逐 dòu
逞 dòu
逞 zhù
透 zhù
造 zhù
透 zhù
逢 zhù
通 zhù
逸 zhù
道 zhù
遇 zhù
遭 zhù
遇 zhù
遇 zhù
遣 zhù
遭 zhù
邀 zhù
遇 zhù
避 zhù
避 zhù

工 部

工 gōng
左 zuǒ
巧 qiǎo
功 gōng
贡 gòng
巫 wū
攻 gōng
差 chā
项 xiàng

土 部

土 部

去 tǔ
圩 qù
在 xū
志 zài
尘 chén
送 pò
迷 dì
逆 shí
逃 shì
适 tuì
追 zhuī
递 tuì
退 tuì
逐 dòu
逞 dòu
逞 zhù
透 zhù
造 zhù
透 zhù
逢 zhù
通 zhù
逸 zhù
道 zhù
遇 zhù
遭 zhù
遇 zhù
遣 zhù
遭 zhù
邀 zhù
遇 zhù
避 zhù
避 zhù

七至十三画

埋 mái
袁 yuán
基 jī
堂 táng
堆 duī
塞 sāi
填 tián
墙 qiáng
墨 mò
壁 bì

土 部

土 部

士 shì
吉 jí
志 zhì
声 shēng
喜 xì
鼓 gǔ
嘉 jiā

艹 部

艹 部

节 jié
芒 máng
芥 jiè
芝 zhī
芳 fāng

芦 lú
劳 láo
苍 cāng
花 huā
苏 sū
范 fàn
苦 kǔ
若 ruò
苗 miáo
英 yīng
苟 gǒu
茅 máo

六至七画

茫 máng
荒 huāng
荣 róng
草 cǎo
茶 chá
荀 xún
莽 máng
莫 mǎng
荼 tú
莅 lì

八至十画

萍 píng
营 yíng
黄 huáng
萌 méng
菜 cài
蔬 shū
落 luò
蕃 fān
蒙 móng
蓝 lán
幕 mù
蓬 póng
蒸 zhēng

十一画以上

薑 nián
薑 mù
薑 méng
薑 lán
薑 mù
薑 póng
薑 zhēng

一至九画

太 tài
夾 jiā
夸 kuā
夺 duó
尖 jiān
奉 fèng
奈 nài
奔奔 bēn
奇 qí
奖 jiǎng
美 méi
夸夸 qiān
奐 zhà
奚 xi
爽 shuǎng
奠 diàn

升(在下) 部

异 yì
弄 lòng
nòng

尢 部

尤 yóu
尢 gān

寸 部

寸 cùn
对 duì
寻 xún
导 dǎo
寿 shòu
将 jiāng
封 fēng
耐 nài
尊 zūn

扌 部

扌 zhā
打 dǎ
朴 pū
扒 pá
扛 káng

